
قرار بود ۱۶ مهر ۱۴۰۴ پرونده ایران از شورای امنیت 
خارج شود، اما ...

خداحافظی با برجام برای همیشه؟
ساداتیان: امیدی به احیای برجام وجود ندارد

؟ آیا  آرمان ملی– یاسمین طالقانی: از برجام چه خبر
باید توافق هسته ای را به فراموشی سپرد؟ رفتار های اتمی 
، رفتار های خطی نبوده و سیر فراز  ایران طی چند ماه اخیر
و فرودی به خود گرفته است. طبق آخرین گزارش آژانس، 
ایران تا حدی فعالیت های رو به رشد هسته ای خود را 
محدود کرده و نشانه های جدیدی برای تعامل وجود دارد. 
اما به واقع، ماجرا چیست؟ کوروش احمدی، دیپلمات 
سابق ایران در سازمان ملل می گوید: گزارش جدید آژانس 
که برای ارائه به شورای حکام در هفته آینده تهیه شده، از 
کاهش موجودی اورانیوم غنی شده ۶۰ درصدی ایران از 
طریق رقیق کردن بخشی از آن سخن گفته است. با توجه 
انس مدعی بودند که موجودی  به اینکه قبلا مقامات آژ
گر اندکی بیشتر غنی شود برای تولید 3 بمب  ۶۰ درصدی ا
کنون می گویند با کاهش موجودی،  اتمی کافی خواهد بود ا
اورانیوم ۶۰ درصدی موجود برای کمتر از سه بمب کافی 
که میزان  گفته بود  گروسی به رویترز  است. هفته پیش 
غنی سازی ۶۰ درصدی درپایان سال قبل از ۹ کیلو به ۷ کیلو 
در ماه کاهش یافته است. همچنین می دانیم که آژانس در 
گذشته نیز گفته بود که ایران بین خرداد تا آبان سال گذشته 
غنی سازی ۶۰ درصد را به 3 کیلو در ماه کاهش داده بود. 
اما به گفته آژانس مقدار غنی سازی ۶۰ درصدی از آبان به 
بعد از 3 کیلو به ۹ کیلو در ماه افزایش یافته بود. با این حال 
گروسی گفته بود که این فراز و نشیب در حجم غنی سازی 
افزایش مستمر موجودی  که  را  روند اساسی  او  از نظر 
انس مدعی  اورانیوم غنی شده است، تغییر نمی دهد. آژ
است که ایران به غیر از استفاده تسلیحاتی، هیچ استفاده 
دیگری از اورانیوم با غنای ۶۰ درصد ندارد. آژانس همچنین 
شکایت دارد که ایران از دادن ویزا به یک سوم از اعضای 
تیم بازرسی از جمله با تجربه ترین آن ها برای نظارت های 
توافق شده خودداری کرده است. به رغم این دو مشکل و 
نیز مشکل مداوم سه سایت قدیمی، به نظر نمی رسد که 
شورای حکام در نشست هفته آینده اش قطعنامه ای علیه 
ایران را در دستور کار داشته باشد. غرب که باید بانی چنین 
قطعنامه ای باشد، این روز ها گرفتاری های متعددی در 
اوکراین و خاورمیانه دارد و احتمالا مایل نخواهد بود که 
مشکل حاد دیگری را نیز برای خود ایجاد کند. ضمن اینکه 
سفر ماه آینده گروسی به ایران نیز در برنامه است. وی در 
کنش به اینکه تا مهرماه آینده برخی بندهای بسیار مهم  وا
غروب برجام منقضی می شود؛ آیا برجام تا آن موقع دوام 
خواهد داشت و شاهد تحول خاصی در آن دوره خواهیم 
کتبر ۲۰۲۵  بود؟ اظهار داشت:  مطابق برجام قرار است در ا
یعنی ۱۰ سال بعد از »روز تصویب« محدودیت های هسته ای 
کتبر  علیه ایران نیز مانند محدودیت های تسلیحاتی در ا
کتبر ۲۰۲3 برداشته  ۲۰۱۸ و محدودیت های موشکی و... در ا
شود. مهمتر از آن قرار است قطعنامه ۲۲3۱ منقضی شود و 
خاتمه یابد که در آن صورت بند ۱۱ آن نیز که مربوط به اسنپ 
بک یا مکانیسم ماشه است، منتفی شود و برنامه هسته ای 
ج شود.  ایران به طور کامل از دستور کار شورای امنیت خار
می بینید که چه و اندیشه دقیقی از جانب هیأت ایرانی در 
برجام اعمال شده بود. وی افزود: با این حال در پی خروج 
ترامپ از برجام و ممکن نشدن رسیدن به توافقی با ترامپ 
در مورد برجام که ممکن بود با نام جدیدی و برخی تغییرات 
شکلی و سطحی انجام شود و مهمتر از آن ممکن نشدن 
توافق با دولت بایدن برای احیای برجام، دورنمای آنچه 
کتبر ۲۰۲۵ )۱۶ مهر ۱۴۰۴( داشتیم،  که انتظار آن را برای ۱۸ ا
دست نیافتنی به نظر می آید هر چند هنوز هم شاید به طور 
کامل منتفی نباشد. به هر حال، محتمل است در صورتی که 
توافقی برای احیای برجام حاصل نشود، غربی ها اقدام 
به فعال کردن مکانیسم ماشه کرده و قطعنامه های قبلی 

شورای امنیت علیه ایران را برگردانند. 

   امیدی به برجام نیست 
جلال ساداتیان، کارشناس مسائل خاورمیانه و سفیر 
اسبق ایران در بریتانیا هم در خصوص غنی سازی ایران 
کثر  ح کرد: آن ها می گویند ایران غنی سازی را به حدا مطر
ممکن رسانده است، ولی برخی اعلام می کنند که ایران 
دنبال ساخت بمب نیست و این کار هایی هم که ایران کرده 
کره است. برای اینکه  بیشتر برای امتیاز گیری پای میز مذا
به فرض ایران چند بمب هم بسازد در مقابل 3۰۰ بمبی که 
اسرائیل دارد، نمی تواند پاسخگوی چیزی باشد. در نتیجه 
ایران اصولا اعتقادی به ساخت بمب ندارد و از ابتدا اعلام 
کرده من دنبال بمب نیستم. برخی با طرح این مسائل سعی 
دارند تبلیغات منفی بکنند و شرایط را پیچیده تر کنند. 
در نتیجه شرایط بیشتر به سمت این رفته که امیدی به 
احیای برجام وجود ندارد. مساله پیچیده شده و تهدیدات 
جدی نسبت به ایران و مسائل ایران وجود دارد. منصور 
حقیقت پور نماینده سابق مجلس  هم معتقد است: مجلس 
نهم به مساله برجام ورود کرد. برجام تصویب شد اما یک 
رئیس جمهور در آمریکا آن را نقض کرد. اما دولت آن کشور که 
تغییر کرد آنها اعلام کردند که آماده احیای برجام هستند. اما 
این اتفاق نیفتاد و بابت آن روزی ۵۰۰ میلیون دلار خسارت 
به کشور وارد می شود. جریانی وجود دارد که اجازه نمی دهد 

کره کند. دولت وارد مساله برجام شده و مذا
 

از  عرصه سیاست ایران  آرمان ملی– مطهره شفیعی: 
ابتدا شاهد حضور سیاستمدارانی بوده که برخی از آنها برای 
کسب نام، چندی وارد این عرصه می شوند و پس از مدتی در 
ج می شوند. برخی از آنها عامل تغییرات اساسی  سکوت خار
هستند و برخی دیگر مانند علی لاریجانی در هر زمانی لازم 
گر هنوز  باشد به میدان می آید و نقش آفرینی می کند حتی ا
کی  برای ردصلاحیتش در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ شا
باشد. خانواده لاریجانی در دل سیاست به دنیا آمده  و تا امروز 
،  جواد و علی برادرانی  در این عرصه حضور دارند. صادق، باقر
هستند که سمت های مهمی در کشور داشته و دارند و از 
معتمدان نظام محسوب می شوند. شرایط کشور البته بعضا 
سبب تغییراتی در روحیات و رفتار آنها شده است مانند علی 
که به هیچ عنوان قابل مقایسه با علی لاریجانی  لاریجانی 
دهه های ۷۰ و ۸۰ نیست. شاید تصور شود ردصلاحیت او در 
انتخابات ریاست جمهوری سبب شد تا اظهارات متفاوتی 
داشته باشد و پس از آن تصمیم دارد به علی لاریجانی دهه های 
قبل بازگردد که این ادعا محلی از اعراب ندارد. علی لاریجانی 
دور از کرسی های رسمی قدرت مانند ریاست مجلس یا ریاست 
صداوسیما به راحتی به ارایه دیدگاه هایش می پردازد و ابایی از 
قضاوت شدن ندارد. اظهارات اخیر او درباره مجلس خبرگان 
این شائبه را ایجاد کرد که او چندان به حضور در این مجلس 

بی  میل نیست.

   لاریجانی از مجلس نمایندگان تا مجلس خبرگان 
کنون  لاریجانی که ۱۲ سال ریاست مجلس را برعهده داشته، ا
از احتمال ورود برخی افراد به مجلس  نگران است چنانکه 
دیروز با بیان اینکه وکیل الدوله زیان آور و حتی لفظ آن رنج 
کید کرد: »وکیل الدوله بودن به معنای با مردم  آور است، تا
نبودن است. بین اینکه مجلس چوب لای چرخ دولت نگذارد 
یا وکیل الدوله باشد، زمین تا آسمان تفاوت وجود دارد.«  علی 
لاریجانی درباره مجلس خبرگان به ارایه دیدگاه هایی پرداخت و 
گفت: »شاید نیاز باشد که در آینده مجلس خبرگان چند ضلعی 
شود یعنی برای خبرویت رهبری، تسلط ایشان در مسائل 
اجرایی و مدیریتی و آشنایی با مسائل بین المللی باید خبرگان 
دیگری وجود داشته باشد.« عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و مشاور رهبر انقلاب، درباره انتخابات مجلس خبرگان و 
اینکه چرا باید کمبود فقیه در مجلس خبرگان داشته باشیم، 
ازود: تصور من این است که خبرگان در آینده باید از این که 
فقط فقها در آن حضور داشته باشند، در بیاید چرا که وظیفه 
مهم مجلس خبرگان تعیین رهبری است. یک مولفه رهبری در 
جامعه ایران، فقاهت است، یک مولفه دیگر آن مدیر و مدبر 
بودن، سررشته دار بودن در سیاست داخلی و خارجی است. 
باید افراد خبره و با تجربه در مجلس خبرگان باشند، فقیه بودن 
رهبر را باید فقها تشخیص بدهند، اما در ابعاد دیگر باید افراد 
دیگری باشند که نظر بدهند. اما قانون اساسی همین است که 
ترکیب مجلس خبرگان از فقهاست. وی ادامه داد: شاید نیاز 
باشد که در آینده مجلس خبرگان چند ضلعی شود یعنی برای 

خبرویت رهبری، تسلط ایشان در مسائل اجرایی و مدیریتی و 
آشنایی با مسائل بین المللی باید خبرگان دیگری وجود داشته 
باشد و از زیر نظر فقها خارج شود. من نمی گویم فقهای امروز با 
لت  این امر هم آشنایی داشته باشند، اما صرف فقیه بودن دلا
بر این ندارد که صحنه بین المللی را به خوبی می شناسند یا 
مسائل اجرایی و نیاز های مدیریتی را به خوبی می شناسند. 
لذا، افراد خبیر باید باشند. عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام تصریح کرد: ضمنا این بحث برای الآن نیست، چون در 
قانون اساسی نوشته که باید فقها باشند. شرایط امروز کشور 
، از یک فراز و فرود هایی  از اول انقلاب در سال ۵۷ تا به امروز
برخوردار بوده است. زمانی که از مجلس اول خبرگان تا به امروز 
را مشاهده می کنید، افراد خیلی ممتازی در آن وجود داشت 
که برخی هایشان به رحمت خدا رفتند و برخی دیگر بنابر هر 
دلایلی نیامدند. من قبول دارم که فقهای روشنی در حوزه و 
در استان ها هستند که برازنده است برای مجلس خبرگان 
بیایند. برخی از این فقها به بداخلاقی ها در جامعه اعتراض 
دارند. لاریجانی بیان داشت: مدتی قبل، رهبری درباره این 
مساله تذکر دادند و این بداخلاقی ها، فضای سیاسی کشور را 
از آن حالت عمومی درآورده است. انتخابات یک جشن ملی 
است و نباید در آن افسردگی وجود داشته باشد. انتخابات یک 
جایی است که ملت سرنوشت خود را در آن رقم می زنند، زمانی 
که این مساله با بداخلاقی و بددهنی همراه می شود، دو تا 
مشکل ایجاد می کند. او ادامه داد: مشکل اول، ایجاد گرفتاری 
ذهنی برای کل جامعه است و دیگر اینکه افراد معنون روی کار 
نمی آیند چرا که به این بداخلاقی ها اعتراض دارند. گاهی هم 
سختگیری ها و رفتار های نهاد های حکومتی باعث ایجاد این 
مشکل می شود که نمونه های آن وجود دارد. همچنین، مشاور 
رهبر انقلاب گفت: به طور کلی باید این فهم وجود داشته باشد 

گر تضارب افکار و سلایق مختلف در جامعه وجود نداشته  که ا
باشد، نهاد های حکومتی نحیف می شوند. باید بپذیریم که 
اختلاف نظر در جامعه ما وجود دارد و یک حسن است. ارسطو 
گرد افلاطون بود، افلاطون بسیار وحدت گرا بود و معتقد  شا
بود که یک فکر باید در حکومت باشد. اما ارسطو می گوید؛ 
»تلاش شما برای ایجاد وحدت در حکومت دوتا خسارت 
دارد؛ یک خسارت این است زمانی که شما روی یک ارزش فشار 
کنش می کنید.« این حرف درستی است و  می آورید، ایجاد وا
مرحوم آقای مطهری هم بر این باور است که؛ یکی از اشکالاتی 
که حکومت ها را از بین خواهد برد، این نیست که بر باطل 
سوارند، بلکه اصرار بر یک ارزش و نسیان از سایر ارزش ها باعث 
سقوط حکمرانی ها می شود. وی افزود: ایراد یا خسارت دومی 
گی اصلی مدینه،  ح می کند، این است که ویژ که ارسطو مطر
تکثر آراست. زمانی که شما برای یکی کردن آرا در مدینه فشار 
می آورید، عملا مدینه را به دهکده تبدیل کردید. یعنی حسن 
نیست و شما در روایات دارید که مستحب است انسان ها در 
شهر زندگی کرده و بزرگ شوند. چرا؟ چه تفاوتی شهر با روستا 
دارد؟ فرق آن در تکثر آراست. یعنی افراد با آرای مختلف آشنا 
می شوند. در جامعه ما، اینکه بخواهیم تکثر آرا را مدام کم کنیم 
برای حکومت حسن نیست. حکومت باید تکثر آرا را بپذیرد و 

جا برای آن باز کند.

   در قانون اساسی نظارت بر رهبری نداریم 
صادق لاریجانی رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام و 
کنش به پرسش یا  عضو ادوار مجلس خبرگان رهبری هم در وا
درخواست یکی از مردم گفت: »ما در قانون اساسی نظارت بر 
رهبری نداریم. به عنوان وظایف خبرگان رهبری یکی انتخاب 

گر غیر از این بود با بنده صحبت کنید.« رهبری است. ا
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مشاور رهبری: خبرگان در آینده باید از شکل  اینکه فقط فقها در آن حضور داشته باشند، دربیاید

علی لاریجانی در اندیشه ورود به  مجلس خبرگان؟!
   صادق لاریجانی: در قانون اساسی نظارت بر رهبری نداریم

آرمان ملی- احسان اسقایی: حمام خون در شمال غزه، 
در کف خیابان آن هم در صف غذا!. این روزها دیگر نقض 
حقوق بشر در غزه مطرح نیست. این روزها حتی گرسنگی در 
غزه و هشدار نهادهای بین المللی هم در مورد فاجعه انسانی 
در این باریکه مطرح نیست. این روزها انسانیت هم در جنگ 
غزه زیرسوال رفته است. به طوری که اشخاصی که برای یک 
لقمه نان در صف ایستاده بودند تا از گرسنگی نمیرند، مورد 
هجوم قرار گرفته و در راه رسیدن به یک لقمه نان، آن هم نان 
نخورده؛ گرسنه  شهید می شوند. اسرائیل به بهانه  انهدام 
زیرساخت های حماس در طول چند ماه گذشته غزه را شخم 
زد، اهالی آن را کشت و هر فلسطینی ای که باقی ماند را به 
کنون نیز برای اینکه در نهایت به اهداف  مرز مصر فرستاد و ا
خود دست یابد با اعمال گرسنگی ؛ آنها را برای دریافت یک 
وعده غذا به صف می کند و با گلوله فلسطینیان را به شهادت 
می رساند. بعید هم نیست در روزهای آینده حمام خونی 
دیگر راه انداخته و رفح را مورد حمله قرار دهد تا هر طور که 
شده مصر را مجاب کند که مرزهای خود را گشوده و اهالی غزه 
که  ماه هاست در قحطی  و گرسنگی و شرایط جنگی قرار دارد 

را به صحرای سینای مصر مهاجرت دهد.

   تیراندازی به انسان های گرسنه
این حادثه نوشتند: اشغالگران  با  ارتباط  رسانه ها در 
صهیونیست به سمت هزاران شهروند فلسطینی از شمال 
نوار غزه و از شهر غزه، جبالیا و بیت حانون که در منطقه »شیخ 
کامیون های حامل  عجلین« در غرب غزه منتظر رسیدن 

کمک های بشردوستانه بودند، شلیک کردند که در آخرین 
، ۱۱۰ نفر شهید و صدها نفر دیگر مجروح شده اند. به رغم  آمار
بمباران خیابان الرشید در شهر قحطی و گرسنگی باعث شده 
است فلسطینیان شمال غزه علی رغم این جنایت،  شبانه برای 

دریافت کمک های انسانی در همین خیابان تجمع کنند.

   بایدن: آتش بس به عقب می افتد
وزارت خارجه فرانسه اعلام کرد که اقدام نظامیان رژیم 
که  اسرائیل در تیراندازی به سمت غیرنظامیان در غزه 
انصارا...  است.  توجیه  غیرقابل  هستند،  غذا  به دنبال 
جنایت های صهیونیست ها را لکه ننگی بر پیشانی جامعه 
جهانی و سازمان های بین المللی دانست. جهاد اسلامی 
فلسطین اعلام کرد: جنایت اخیر رژیم اشغالگر در خیابان 
الرشید بیانگر حجم جنایاتی است که این رژیم نازی به آن 
رسیده است. بایدن رئیس جمهور آمریکا می گوید تیراندازی 
مرگبار نیرو های اسرائیلی به سوی فلسطینی های منتظر 
کرات برای برقراری  کمک های بشردوستانه در شهر غزه مذا
آتش بس در جنگ را پیچیده می کند. بایدن افزود: حادثه 
کرات مربوط به آتش بس  کمک های غذایی امروز در غزه، مذا
ل در شبکه اجتماعی  کرد. جوزپ بور را پیچیده خواهد 
ایکس نوشت: »من از دریافت گزارش ها درباره کشتار جدید 
غیرنظامیان در غزه که ناامیدانه به دنبال دریافت کمک های 
بشردوستانه بودند، وحشت زده شدم. این مرگ ها کاملا 
غیرقابل قبولند.« دانشگاه الازهر مصر ضمن محکوم کردن 
جنایت صهیونیست ها در خیابان الرشید اعلام کرد که کشتار 

فلسطینی های تشنه و گرسنه لکه ننگی بر پیشانی انسانیتی 
است که در قبال این جنایت سکوت کرده است.

   تاخیر در آتش بس
 به نظر می رسد این اقدام جنایتکارانه صهیونیست ها 
بر آتش بس احتمالی در غزه که به اعتقاد برخی از رسانه ها 
حتی ممکن بود تا چند روز دیگر اتفاق بیفتد؛ اثر خواهد 
کید و اعلام کرده  گذاشت. موردی که جو بایدن هم بر آن تا
بود احتمالا تا دوشنبه آتش بس می شود اما بعد از این حادثه 
از تاخیر در آتش بس خبر داده است. البته رسانه ها نوشتند 
که شورای امنیت سازمان ملل متحد در این ارتباط تشکیل 
جلسه خواهد داد. این شورا ۱۰ روز پیش تلاش کرد با تصویب 
قطعنامه ای خواستار آتش بس فوری در غزه شود اما آن 
پیش نویس را آمریکا وتو کرد. به نظر می رسد این روزها که 
همه جز نتانیاهو به دنبال آتش بس هستند او  اولا به دلایل 
امنیتی و دوما به دلایل سیاسی تمایلی ندارد که آتش بس 
شود چرا که به خوبی می داند که حماس به سادگی از بین 
نمی رود و ممکن است سال ها بعد دوباره شاهد عملیاتی  
گر اشغال  غزه را نخواهد  مانند الاقصی باشد. نتانیاهو حتی ا
نمی تواند حماس را در کنار  مرزهایش تحمل کند. از سوی 
دیگر از منظر سیاسی نیز نتانیاهو در شرایط پرچالشی قرار 
کمه اش را به عدم  دارد و عدم کنارزدن خود  و حتی عدم  محا
آتش بس گره زده است از این رو بعید نیست حمله به صف 
دریافت کنندگان غذا در غزه برای به تاخیر افتادن آتش بس 

باشد تا شاید بتواند در  روزهای آینده به رفح حمله کند.

گزارش »آرمان ملی« از تحولات خونین در غزه؛

 حمام خون در صف غذا!
      زمینه سازی برای حمله به رفح

همکاری با آژانس نمی تواند مسیری 
یکسویه باشد

بهانه جویی برای اثبات 
ادعاهای غیرواقعی!

هسته ای  دیده بان  نهاد  بازرس های 
دیپلمات ها  به  دوشنبه  روز  ملل  سازمان 
گفته اند که میزان اورانیوم دارای غنای بالای 
کاهش  ایران از نوامبر به این سو ۵ درصد 
رویت  به  که  گزارش  این  داشته است. در 
برخی رسانه های غربی رسیده تصریح شده 
میزان ذخایر اورانیوم ۶۰ درصدی ایران با ۶.۸ 
کیلوگرم کاهش نسبت به سه ماهه گذشته 
به ۱۲۱.۵ کیلوگرم رسیده است. در همان روز  
خبرگزاری رویترز با انتشار خبری مدعی شد 
که به آخرین گزارش آژانس بین المللی انرژی 
اتمی درباره برنامه صلح آمیز هسته ای ایران  
دست یافته است. آژانس بین المللی انرژی 
گزارش خود درباره  اتمی هر سه ماه یکبار 
اجرای موافقتنامه پادمان جامع در ایران و 
نیز گزارش فصلی اش درباره اجرای برجام را در 
اختیار 3۵ عضو شورای حکام قرار می دهد. 
رویترز با استناد به گزارش آژانس اعلام کرد 
که ذخایر اورانیوم غنی سازی شده ایران با 
خلوص ۶۰ درصد با کاهشی ۶.۸ درصدی به 
۱۲۱.۵ کیلوگرم رسیده است. در این گزارش 
اورانیوم  ذخایر  که  است  آمده  همچنین 
غنی سازی شده ایران با خلوص ۲۰ درصد، 
روندی افزایشی داشته و به ۷۱۲.۲ کیلوگرم 
رسیده است. در خبری که رویترز مدعی شده 
اطلاعات آن بر گرفته از گزارش سه ماهه آژانس 
کید  بین المللی انرژی اتمی است همچنین تا
شده؛ ذخایر اورانیوم غنی سازی شده ایران با 
افزایش ۷/۱۰3۸ کیلوگرمی از زمان گزارش قبلی 
به ۵/۵۵۲۵ کیلوگرم رسیده است. ایران هنوز 
کنشی به خبر منتشر شده از سوی رویترز  وا
نداشته است. سخنگوی وزارت امور خارجه 
که خواستار  آمریکا نیز در پاسخ به سوالی 
اعلام موضع آمریکا درباره انتشار گزارش جدید 
انس بین المللی انرژی اتمی درباره ایران  آژ
گفت: تا جایی که می دانم، این  شده بود، 
گزارش هنوز علنی نشده و من درباره گزارشی 
نمی دهم.  نظری  نشده،  منتشر  هنوز  که 
البته او درباره آنچه او تداوم گسترش برنامه 
هسته ای ایران از جمله تولید مداوم اورانیوم 
با خلوص بالا که هیچ دلیل غیرنظامی موثقی 
ندارد، ابراز نگرانی کرد. در طول سال گذشته 
ایران بر اساس راهبرد تداوم همکاری با آژانس 
کرات فنی و حقوقی مستمر   ضمن انجام مذا
درباره رونده هایی که آژانس پیگیری می کند، 
تعامل نزدیکی با این نهاد بین المللی داشته 
کرات فی مابین ایران و آژانس  است. در مذا
موضوعات مختلفی از جمله اختلاف نظر در 
مورد صدور روادید برای بازرسان آژانس، حل 
و فصل چهار مکان ادعایی،  هم ترازی مواد 
هسته ای، و ذرات اورانیوم ۸۴ درصدی مطرح 
شده و در مورد برخی از این موارد توافق 
حاصل شده است. چند پرونده مهم از جمله 
موضوع دو مکان از چهار مکان، ابهام آژانس 
درباره ذرات اورانیوم ۸۴ درصدی و همچنین 
آزمایشگاه  در  هسته ای  مواد  ناهم ترازی 
جابربن حیان حاصل در گفت وگوی ایران و 
آژانس حل شده که پیشرفت قابل ملاحظه 
به دلیل  هنوز  گرچه  ا می رود  شمار  به  ای 
مقامات  سوی  از  رویترز  خبر  تاییدنشدن 
رسمی، امکان اظهارنظر در خصوص این 
گزارش که البته صرفا بخشی از آن منتشر شده، 
وجود ندارد اما به طورکلی با توجه به روند 
غیرسازنده مواجهه آژانس با برنامه صلح آمیز 
هسته ای ایران به ویژه اظهارنظرهای عمدتا 
انس در  گروسی مدیر کل آژ سیاسی رافائل 
مورد ایران، می توان پیش بینی کرد که آخرین 
گزارش  فصلی آژانس نیز چون موارد قبلی با 
اعمال نفوذ سه کشور اروپایی، آمریکا و رژیم 
داشته  غرض ورزانه  ماهیتی  صهیونیستی 
انس و مدیرکل در طول  باشد. متاسفانه آژ
سال های گذشته به شدت از سوی کشورهای 
اروپایی و رژیم صهیونیستی برای سیاسی 
کردن پرونده های ایران تحت فشار بوده اند و 
معمولا این فشارها در آستانه برگزاری جلسات 
شورای حکام تشدید می شود. برآوردهای 
کی است که در نشست آتی شورای  اولیه حا
حکام آژانس به دلایل مختلف، قطعنامه ای 
علیه ایران صادر نخواهد شد لیکن احتمالا 
کشور  سه  حتمالا  معمول  روال  اساس  بر 
اروپایی و آمریکا در نشست هفته آینده نسبت 
به صدور بیانیه ای غیرالزام آور علیه ایران 
اقدام خواهند کرد. جمهوری اسلامی ایران 
انس همواره  کنار همکاری نزدیک با آژ در 
نسبت به استیفای حقوق قانونی خود در 
مسیر همکاری با این نهاد نیز بسیار فعال و 
مبتکرانه عمل کرده است. به صورت طبیعی 
هرگونه  تلاش برای فضاسازی  علیه برنامه 
شورای  در  کشورمان  هسته ای  صلح آمیز 
کنش متناسب از  حکام نمی تواند بدون وا
سوی ایران باشد. ایران در چارچوب بیانیه 
با  خود  همکاری  به  کنون  تا  ۱۴۰۱ اسفند 
بازرسان آژانس ادامه داده و به کلیه تعهدات 
خود ذیل موافقت نامه جامع پادمان عمل 
کرده است بنابر این هرگونه رفتار سیاسی 
هسته ای  صلح آمیز  برنامه  با  مواجهه  در 
چون  کنش هایی  وا با  می تواند  کشورمان 
افزایش سطح و میزان غنی سازی و همچنین 
که به طور  نصب سانتریفیوژهای پیشرفته 
انس،اروپا و آمریکا  قطع خبر خوبی برای آژ

نخواهد بود، همراه شود.

آرمان ملی: اسحاق جهانگیری،  معاون اول روحانی 
کانال تلگرامی خود نوشت: انتخابات مهم ترین و  در 
کم هزینه ترین راه پیشبرد توسعه، اصلاح و مردم سالاری 
است. کسانی که مانع از یک انتخابات معنادار و پرشور با 
حضور نامزدهای انتخاباتی همه جریان های سیاسی، 
اقتصادی و فرهنگی شده اند به توسعه و آبادانی کشور 
کمک نکرده اند. لازم بود با عمل به سخنان رهبری امکان 
رقابت موثر و معنادار فراهم  می شد تا زمینه مشارکت بالا در 
کثریت قاطع حوزه های انتخابیه به وجود آید که متاسفانه  ا
چنین نشد. با این حال نمی توان همین انتخابات را خالی 

از فایده دانست؛ مشارکت در انتخابات آثار مستقیم و 
، از جمله مسائل داخلی و  غیر مستقیمی بر امور کشور
بین المللی، دارد. معتقدم علی رغم تلاش برخی جریان ها 
، همچنان  برای کم اثر کردن نقش مجلس در امور کشور
نهاد مجلس را باید مهم و جدی تلقی کرد. به همین دلیل 
و برای صیانت از صندوق رای، در انتخابات رای دادم چرا 
گر مراد  که معتقدم: به راه بادیه رفتن به از نشستن باطل، ا
نیابم به قدر وسع بکوشم.. معتقدم در سراسر کشور برخی 
نامزدهای انتخاباتی شجاع بوده و دغدغه مسائل ملی 
دارند؛ امیدوارم این افراد با حمایت مردم به مجلس ورود 

پیدا کنند تا بتوانند مانع تصمیمات مخرب در مسیر توسعه 
کشور و زندگی مردم باشد و علاوه بر آن تلاش کنند تا آلام کمر 

شکن مردم کاهش یابد.  

   عارف: نگاه مجلس باید دغدغه ملی شود
محمدرضا عارف اصلاح طلب هم گفت: نمایندگان 
مجلس باید شایستگی های عمومی و مسئولیت هایشان 
را پذیرفته و شرایط و اولویت کشور را بپذیرند. وی ادامه داد: 
امروز مهم ترین مساله، اقتصاد و معیشت است؛ در روابط 
خارجی با مشکلات جدی روبه رو هستیم. باید در مجلس 

افرادی باشند که شرایط را درک کرده و برای برون رفت از 
شرایط راهکار داشته و خیلی دنبال شعار نباشند. عارف 
بیان کرد: در مجالس گذشته بعضا همکاران و نمایندگان 
بیشتر دو دغدغه دارند؛ یکی اینکه در نطق هایشان طوری 
صحبت کنند که به آن ها دوباره رای داده شود و اینکه 
هیات های نظارت و شورای نگهبان از عملکرد آن ها راضی 
بوده تا تایید صلاحیت شوند. انشاءالله این دو نگاه تغییر 
کرده و تبدیل به نگاه و دغدغه ملی شود. وی درباره اینکه 
چرا باید رای داد، گفت: این حق طبیعی و ملی ماست که 

قانون اساسی به ما داده و باید از آن استفاده کنیم. 

جهانگیری: 

همچنان نهاد 
مجلس را باید 
مهم و جدی 
تلقی کرد


